
157

Mato ZOVKI]

MOJ BIVŠI STUDENT TE KOLEGA 
PROFESOR I KANONIK SUSTOLNIK

U listopadu 1973. po~eo sam drugu godinu svojega profesorskog
djelovanja na Vrhbosanskoj teologiji, a uz to sam bio i prefekt studija. Po
odredbi ordinarijata upisali smo u deseti semestar studija vrhbosanske
mladomisnike Marka Josipovi}a (1948.-2009.), Antu Meštrovi}a (r. 1947.) i
Marka Parad`ika (1948.-1977.). Oni su devet semestara završili u \akovu,
ali im je redoslijed slušanja predmeta, koji su predavani cikli~ki, bio
poreme}en odslu`enjem vojnog roka. Zbog okolnosti da je |akova~ki biskup
Mons. Stjepan Bäuerlein godinama redio svoje kandidate nakon ~etvrte
godine studija, a zatim ih raspore|ivao na pastoralnu slu`bu, uz o~ekivanje
da pola`u petu godinu sa `upe, a velik dio njih to nije nikada u~inio, profe-
sori |akova~ke teologije zaklju~ili su da ne}e primati na slušanje i polaganje
predmeta kandidate koji budu zare|eni prije završetka studija. Sarajevski
nadbiskup dr. Smiljan Franjo ^ekada, saslušavši razloge trojice spomenutih
re|enika koji bi jedan semestar bili bez ikakva posla ~ekaju}i da do|u na red
njihovi traktati, zaredio ih je za vrhbosanske sve}enike u Prozoru 8. srpnja
1973., a zatim rasporedio na završetak studija u Vrhbosanskoj teologiji. Ti
kandidati kod mene su polagali biblijsku teologiju Novoga zavjeta.
Josipovi}a se sje}am kao bistra i zauzeta studenta.

Zanimao sam se za njega kroz sljede}e dvije godine jer je bio
kapelan u Travniku, gdje sam i ja obavljao tu slu`bu god. 1965.-1966. Kad
ga je nadbiskup ^ekada ujesen 1975. odredio za poslijediplomski studij u
Rimu, poslao ga je k meni kao prefektu studija da se dogovorimo o izboru
specijalizacije koja je potrebna za profesora Vrhbosanske teologije. Tada
su, uz nas devet vrhbosanskih sve}enika, predavala i ~etiri isusovca, dvo-
jica dogmatiku a dvojica filozofiju. Budu}i da su oni izjavljivali kako se
Hrvatska provincija Dru`be Isusove sa sjedištem u Zagrebu nije vezala na
stalno predavanje filozofije, sugerirao sam mladom kandidatu da specijal-
izira filozofiju. On je to spremno u~inio tako da je 1977. polo`io licenci-
jat filozofije na Gregoriani, a 1985. doktorat filozofije na Angelicumu.
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Od jeseni 1982. do smrti predavao je filozofske discipline na Vrhbo-
sanskoj teologiji, a uz to tri godine bio prefekt bogoslova, zatim su slijedile
slu`be rektora, dekana, urednika ~asopisa „Vrhbosnensia“ i niza „Radovi“.

Njegove organizatorske sposobnosti do`ivio sam izbliza ujesen
1994. kada je vrhbosanski nadbiskup Vinko Pulji} bio imenovan kardi-
nalom, a Marko Josipovi} kao rektor Vrhbosanskog bogoslovnog sje-
meništa i Vrhbosanske teologije organizirao sudjelovanje profesora i stu-
denata na toj sve~anosti u Rimu te zatim animirao mogu}e suradnike za
Zbornik koji Teologija prire|uje prigodom toga imenovanja. Knjiga je iza-
šla u Bolu 1995., gdje smo bili izmješteni zbog rata u opkoljenom
Sarajevu, pod naslovom Crtajte granice ne precrtajte ljude. Zbornik rado-
va u povodu imenovanja vrhbosanskog nadbiskupa Vinka Pulji}a kardi-
nalom. Svojim prilozima sudjelovalo je jedanaest profesora naše Te-
ologije, šest bosanskih franjevaca, ~etiri profesora Teologije u Splitu,
sedam biskupa, od kojih tri hrvatska i ~etiri strana, jedan vjernik katolik iz
Sjedinjenih Dr`ava i šesnaest ostalih.

Još više sam njegovu sposobnost kontaktiranja i animiranja do`ivio
kao ~lan Povjerenstva za kolokvij koje je dekan Josipovi} vodio, a po izboru
kolega profesora još su ga sa~injavali profesori ]osi}, Jozi}, Vukši} i ja.
Razmotrivši prethodno na susretu ~lanova Povjerenstva mogu}e teme i pre-
dava~e, na jednoj od proljetnih sjednica profesorskog zbora dekan je pred-
lagao obi~no dvije teme koje smo kratko obrazlo`ili. Nakon što smo od sjed-
nice dobili mandat za jednu od njih, uslijedilo je pobli`e formuliranje naslo-
va za šest predavanja i kontaktiranje s predlo`enim izlaga~ima. Kolega
Josipovi} je to tiho odra|ivao tokom ljeta, a po~etkom akademske godine
znalo se tko je od predava~a prihvatio temu i naš termin - subota pred blag-
dan Krista Kralja. Predava~e sa strane koji su dolazili vlastitim kolima ili
avionom trebalo je do~ekivati, smjestiti u Bogoslovno sjemenište, otpratiti
na aerodrom, a tako|er im i uru~ivati skromni honorar. Markova prva inten-
cija pokretanjem kolokvija bili su ~lanci za naš ~asopis „Vrhbosnensia“.
Nakon odr`anog kolokvija trebalo je mjesecima kontaktirati s predava~ima
da svoj tekst dorade i pošalju uredniku u elektroni~kom obliku. Tek kad bi
skupio sva predavanja, urednik ih je objavljivao u jednom od brojeva.

Daljnje podru~je na kojem sam Marka do`ivljavao kao kolegu koji
ohrabruje, izdavanje je knjiga naše Teologije. Priredio ih je za tisak dvade-
setak, od toga ~etiri moje i zbornik radova povodom moje 70. obljetnice
`ivota. Dok smo bili na Bra~u, pokazao sam mu skripta „Isusove paradok-
salne izreke“ koje sam obra|ivao u okviru kolegija „Teologija Novoga zav-
jeta“. On je izrazio mišljenje da bi tu gra|u bilo dobro objaviti u našem nizu
„Studia Vrhbosnensia“ i dali smo se obojica na posao. Tada su se knjige
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proizvodile novom tehnikom nakon olovnog sloga, ali još nije bilo kompju-
torske obrade teksta. Prilikom korigiranja teksta, on je otkrio dosta pogreša-
ka u imenima stranih autora i naslovima njihovih djela. Sam je priredio
abecedni popis literature na kraju knjige, zatim kazalo biblijskih tekstova i
kazalo autora. Obojica smo u~ili kako se knjiga piše i izdaje. Kad smo se
vratili u Sarajevo, a on je opazio da sam objavio niz radova s podru~ja
me|ureligijskog dijaloga, predlo`io je da ih objavimo u novom nizu
„Radovi“ u kojem je on spreman objavljivati knjige naših profesora.
Dogovorili smo se da knjizi dadnemo naslov Me|ureligijski dijalog iz
katoli~ke perspektive u Bosni i Hercegovini. Nakon što je tekst bio „prelom-
ljen“ i ozna~ene stranice, on je sastavio kazalo imena. Najviše me zdravo
izazvao kada je prigodom jubilejske godine 2000. predlo`io da svoje radove
o evan|elju po Luki dopunim i dadnem objaviti u nizu „Radovi“. Do tada
sam `ivio u izvjesnoj ogor~enosti što je lakše na}i izdava~a za prevedene
knjige (preveo sam pet knjiga s engleskog i jednu s njema~kog) nego za
vlastite radove. Marko mi je svojim prijedlogom izbio taj razlog ogor~enos-
ti. Dao sam se na pisanje vlastitog uvoda u Lukino evan|elje (Isus u
evan|elju po Luki, 17-81), doradio svoj rad o bla`enstvima prema Mateju i
Luki te dobrano dopunio egzegezu zgode o Isusovu pohodu ku}i Marte i
Marije. Zahvalan sam pokojnom kolegi profesoru što me je motivirao da to
u~inim jer mi je pri tom radu postalo jasno da sam se od ~etiriju kanonskih
evan|elja najviše bavio Lukinim, vjerojatno pod utjecajem okolnosti da je
on pisao za obra}ene Grke, a ja u Sarajevu `ivim me|u sugra|anima koji su
ve}inski nekatolici. Za objavljivanje moje knjige o Pavlu inicijativa je došla
od mene i Marko ju je podr`ao svim srcem, ali je rukopis morao ~ekati dvije
godine dok urednik na|e novac za tiskanje. Kad mi se nakon objavljivanja
knjige po`alio da }e morati u}i u velik dug radi isplate troškova, dao sam od
svoga novca 2000 eura u tu svrhu. I za ovu knjigu on je strpljivo priredio
kazalo biblijskih tekstova te kazalo autora.

Kanonik Ivan Mršo obnašao je slu`bu rektora katedrale od imeno-
vanja 10. lipnja 1991. do prelaska u Sve}eni~ki dom pri Vrhbosanskom
bogoslovnom sjemeništu zbog bolesti. Nakon njegove smrti 30. studenog
2000. nas tri ostala kanonika poslu`ili smo se obi~ajnim pravom da nad-
biskupu predlo`imo tri kandidata za novog kanonika te na prvo mjesto stavili
Marka Josipovi}a. Nadbiskup je prihvatio naš prijedlog i dekret imenovanja
izdao 4. travnja 2001., a u me|uvremenu je slu`bu rektora katedrale vršio
kancelar mons. Ivo Tomaševi}. Na molbu nas trojice novi kolega je pristao i
nadbiskup ga je imenovao rektorom katedrale. Još od moga `upnikovanja u
katedralnoj `upi od 25. listopada 1968. do 21. rujna 1969., znao sam da su
klupe u katedrali tako pravljene da se u njima ne mo`e kle~ati, a ni sjedenje
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nije odviše udobno. Uz to su one djelovale odviše masivno. Mi kanonici
pitali smo se što bi se moglo u~initi, iako su prihodi od milostinje u katedrali
tako maleni da ne mogu pokriti troškove grijanja i struje. Odlu~ili smo
Markovu prijatelju Heribertu Augustu, koji je sve}enik achenske biskupije,
iznijeti problem. On je obe}ao animirati svoje vjernike i predlo`io da
naru~imo nove klupe. Kad su one bile gotove i Heribert ih došao vidjeti,
„nastrugao“ je novca da pokrijemo taj trošak. Predlo`ili smo nadbiskupu da
ga u znak zahvalnosti imenujemo po~asnim kanonikom, i to je u~injeno.

Ve} trinaest godina vodim misu na engleskom u našoj katedrali i
pastoral stranaca. Marko se kao rektor s ljubavlju zanimao koliko ljudi
dolazi te ima li dobrovoljaca za ~itanje i pjevanje. Maestro Dario Vu~i}
ponudio se da svira pod tom misom, a onda se na|e i pokoja osoba voljna
pjevati. Prvih godina ja sam za Bo`i} uz ~estitku orguljašu prilagao iz svo-
jih sredstva mali nov~ani dar. Marko je to preuzeo te nastavio redovno
davati svakog mjeseca iz crkvene blagajne.

U zajedni~koj blagovaonici nas kanonika te dvojice biskupa i
ostalih sve}enika koji rade u ordinarijatu Marka je nadbiskup rasporedio
meni slijeva. Tako smo, osobito pri doru~ku, mogli razgovarati o temama
koje su nam zajedni~ke te otkriti što tko voli ili ne voli jesti. Pri~ali smo
zgode iz djetinjstva (on iz Kladara `upe Modri~a, ja iz Tramošnice).
Sje}am se da je s ponosom govorio o svome ocu stolaru te kako su mu on
i brat pomagali u poslu. Najviše je, i to u nastavcima, govorio o operaci-
jama u Aachenu i najavi kirurga nakon pete operacije Heribertu Augustu
neka se spremi za sprovod prijatelja najkasnije u studenom. @ivio je još
jedanaest godina i svaki dan smatrao Bo`jim darom. Svoje iskustvo
lije~enja alternativnom medicinom spremno je prenosio bolesnicima koji
su bolovali od sli~ne bolesti ili onima koji ih dvore. Išao je nekoliko puta
na televizijski ili radijski razgovor, kad je za to dobivao poziv.

Kao kanonik, svake ~etvrte nedjelje je predvodio kanoni~ku misu
u katedrali u 9 sati. Prema našem internom dogovoru, ja za vrijeme te mise
sjedim u ispovjedaonici radi mogu}nosti za sakrament pomirenja. Puno
sam puta slušao njegovu propovijed. Za razliku od mojih homilija, koje se
temelje samo na evan|elju i uglavnom su strogo biblijske, njegove
propovijedi obuhva}ale su i ostala ~itanja i bile su filozofske. Tada sam ga
do`ivljavao kao filozofa vjernika. Iz naših razgovora kod stola znam da je
volio filozofiju i da je bio duboki vjernik. Filozof vjernik. Zahvalan sam
Bogu što sam kroz 27 godina mogao biti s njime profesor Vrhbosanske
teologije i od toga osam i po godina sustolnik u Nadbiskupskoj rezidenci-
ji u Sarajevu. Nedostaju mi opušteni razgovori s njime kod stola.
Nedostaje mi njegova inspirativna radost `ivljenja. Sretna mu vje~nost!


